
عبدالرحمن فتح الهی: در پی دور نخســت مذاکرات 
میان ایران و ایالات متحده در عمان، فضای سیاسی 
و دیپلماتیک کشــور وارد مرحله ای تازه شده است؛ 
مرحله ای که اگرچه هنوز با ابهاماتی همراه اســت، 
اما نشــانه هایی از گشایش به ســپهر تصمیم گیری 
خارجی در آن قابل مشاهده است. کاهش محسوس 
التهاب در عرصه عمومی، رسانه ای و حتی بازارهای 
مالی، گواهی بر این تحول تدریجی اما مهم اســت. 
دیگر خبــری از فضای پرتنش پیشــین نیســت؛ در 
عوض، زمزمه هایی از گفت وگو، امید و چشم اندازی 
ولــو محتاطانه از آینده به نظر می رســد. گرچه این 
گفت وگوها به صورت غیرمســتقیم انجام شده، اما 
نفس آغاز مذاکره، به ویژه پس از دوره ای از انســداد 
دیپلماتیک و بن بســت ارتباطی، خود حامل پیامی 
اســتراتژیک اســت؛ اینکه ایران همچنــان ظرفیت 
بازگشت به تعامل را دارد. این رویداد برای جامعه ای 
که مدتی اســت زیر فشــارهای روانی، اقتصادی و 
دیپلماتیک قــرار دارد، پیام آور روزنه ای از امید بوده؛ 
امیدی که هنوز شــکننده  امــا در عین حال واقعی و 
قابل  احساس اســت. در نگاه افکار عمومی، نوعی 
تغییر در افق دید نســبت به مناسبات جهانی شکل 
گرفته اســت. جامعه اگرچه همچنان محتاطانه به 
تحولات می نگرد، اما این  بار منتظر نتیجه ای عملی 
است؛ نتیجه ای که بتواند نشانه ای ملموس از تغییر 
در مسیر سیاست ورزی باشــد. البته این فضای تازه، 
بدون صداهای مخالف نیســت. انتقادهایی از سوی 
برخی جریان های سیاســی و فکری شنیده می شود؛ 
جریاناتی که مذاکره با آمریکا را در ذات خود، همواره 

نامشروع می دانســته اند. بااین حال، باید توجه داشت که نفس 
وجود نقد، نشانه ای از پویایی اجتماعی است. اگر این مخالفت ها 
در چارچــوب عقلانیت و دلســوزی برای منافــع ملی بمانند، 
می توانند حتی به غنای مســیر مذاکرات کمک کنند. مشــکل 
از آنجا آغاز می شــود که مرز میان نقــد و تخریب نادیده گرفته 
شــود و سخنانی به میان آید که به انسجام ملی لطمه بزند. در 
چنین شــرایطی، وحدت و هوشیاری در برابر تهدیدات بیرونی و 
رقابت های درونــی، اهمیتی مضاعف پیدا می کند. آنچه اکنون 
ضرورت دارد، تثبیت آرامش نسبی موجود و تلاش برای تبدیل 
آن به یک روند پایدار اســت. سه مؤلفه در این مسیر کلیدی اند: 
نخست، استمرار گفت وگو به عنوان راهبردی اجتناب ناپذیر؛ دوم، 
اطلاع رسانی دقیق و شفاف برای جلب اعتماد عمومی  و سوم، 
توجه به مصالح کلان کشور، فراتر از منافع جناحی. تحقق این 
ســه عنصر می تواند امید تازه دمیده شده در کالبد جامعه را به 
بار بنشــاند و کشور را در مسیری معقول و متوازن قرار دهد. در 
راستای بررسی دقیق تر این فضا، پای سخن دو چهره در عرصه 
سیاســت و امنیت ملی نشسته ایم؛ منصور حقیقت پور، نماینده 
ادوار و عضو اسبق کمیسیون امنیت ملی مجلس نهم و احمد 
بخشایش اردستانی، نماینده ادوار نهم و دوازدهم و عضو کنونی 
همین کمیســیون (امنیت ملی و سیاســت خارجی). آنچه از 
دل ایــن گفت وگو برمی آید، نه تنها تحلیلی از شــرایط موجود، 
بلکه بازتابی از نبض تحولات روز در بســتری از تجربه، تحلیل 

و چشم انداز است.

منصور حقیقت پور: اراده ملی و منافع کشــور بر کارشکنی ها 
غلبه می کند

در پیوســت آنچــه گفتــه شــد، منصــور حقیقت پور در  
گپ وگفت  خــود با «شــرق»، از ابعاد مختلــف مذاکرات و 
چالش های آن ســخن گفت و تحلیلــی از وضعیت داخلی 
و خارجــی ایران ارائــه داد. عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس نهم با اشاره به اینکه این مذاکرات 
به طــور طبیعــی چالش های 
زیــادی به همــراه دارد، تأکید 
کرد:  بایــد از تمام فرصت های 
به  کرد.  اســتفاده  دیپلماتیک 
گفته  او، «مذاکرات هســته ای 
زیادی  چالش هــای  اگر  حتی 
داشــته باشــد، می توانــد در 
راســتای حفــظ منافــع ملی 
و تقویــت موقعیــت ایران در 
ســطح جهانی مؤثر باشد. اگر 
اراده ای جــدی در این مســیر 
امکان  باشــد،  داشــته  وجود 

موفقیت هم وجود دارد».
ادوار  ادامــه، نماینــده  در 
دارد  اذعــان  هرچند  مجلس 
که مخالفان داخلی و خارجی 
همیشــه در تلاش هســتند تا 
مذاکــرات را پیچیده تــر کنند، 
امــا بــاور و تأکیــد دارد کــه 
هیچ کدام از این کارشــکنی ها 
نمی توانــد رونــد مذاکرات را 
متوقف کند. این فعال سیاسی 
«همیشــه  می دهــد:   ادامــه 
مخالفانــی هســتند که در هر 

مســیری ســنگ اندازی می کنند، اما در نهایــت، اراده ملی و 
منافع کشــور بر این کارشــکنی ها غلبه می کنــد». زمانی که 
درباره آینده مذاکرات و احتمال دســتیابی به توافق پرسیده 
شــد، حقیقت پور تصریح کرد: «مخالفــان داخلی و خارجی 
هیچ گاه دست از تلاش برای مختل کردن مذاکرات نمی کشند، 
ولــی هیچ کدام از ایــن تهدیدات نمی توانــد تأثیری جدی بر 
تصمیم گیری های راهبردی کشــور داشــته باشــد. به همین 
دلیل، باید بــه روند مذاکرات امیدوار بود و در همین مســیر 

پیش رفت».
در مــورد تأثیر مذاکرات بــر وضعیت اقتصادی کشــور، 
این فعال سیاسی یادآور شــد:  «توافق در مذاکرات می تواند 
به کاهش فشــارهای اقتصادی و تحریم هــا کمک کند و اگر 
مذاکرات به یک توافق پایدار برسد، وضعیت اقتصادی کشور 
بهبود خواهد یافت. این چیزی اســت کــه در بازارها هم به 
وضوح مشاهده می شــود. در واقع، تأثیرات مثبت مذاکرات 
قابل مشاهده بوده و این نشان دهنده آن است که می توان به 
نتیجه مطلوب رســید».  یکی از نکات مهمی که این نماینده 
ادوار مجلس به آن اشاره کرد، لزوم توجه به حمایت داخلی 
از رونــد مذاکرات بــود و در این باره متذکر می شــود: «در این 
شــرایط حساس جهانی، هرگونه اختلاف داخلی می تواند به 
ضرر منافع ملی تمام شود. همه ما باید از مذاکرات حمایت 
کنیــم و اجازه ندهیــم اختلافات داخلی بــه روند مذاکرات 

آسیب بزند».
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
نهم، درباره فشــارهای خارجی به ویژه از ســوی اسرائیل نیز  
خاطرنشــان کرد: «مــا در منطقه ای قرار داریــم که همواره 
فشارهایی از سوی کشورهای مختلف به ایران وارد می شود، 
اما با دیپلماسی و هوشمندی می توان این فشارها را مدیریت 
کرد. ایران قادر است در برابر این فشارها با قدرت و استراتژی 
مناســب واکنش نشــان دهد». در نهایت، اســتاندار پیشین 
اردبیل به اهمیت حمایت همه جانبه از سیاست های دولت 
در عرصه دیپلماســی پرداخته و می گوید: «ما برای دستیابی 
بــه منافع ملی باید از یکدیگر حمایــت کنیم و اجازه ندهیم 
اختلافات داخلی بر تصمیمات راهبردی کشــور تأثیر بگذارد. 
فقط با همبستگی داخلی می توانیم در سطح جهانی موفق 

باشیم».

احمد بخشایش اردستانی: نقد جایز است، توهین نه

برخــلاف آنچــه حقیقت پور دربــاره مواضــع مخالفان 
در  بخشایش اردســتانی  احمــد  کــرد،  عنــوان  مذاکــرات 
گپ وگفتش با «شرق»، فضای کنونی جامعه را نه دوقطبی، 
بلکه نشــانه ای از پویایی و تحرک اجتماعی دانست. به باور 
نماینده مجلــس دوازدهم، «در هر جامعــه ای با وقوع یک 
رخداد یا شــکل گیری یک پدیده، طبیعی است که گروه های 
مختلف دیدگاه های متفاوتی داشــته باشند. چنین وضعیتی 
نه تنها غیرعادی نیســت، بلکه نشانه ای از زنده بودن جامعه 
اســت». از منظر این عضو کمیسیون امنیت ملی، «هم اکنون 
ممکن است بخشــی از جامعه از وضعیت مذاکرات راضی 
باشــند، در حالی که بخش از مردم هم نقدهایی به مذاکرات 
دارند». به گفته این اســتاد دانشگاه، «بخشی از این انتقادات 
ریشــه در تجربیات قبلــی مرتبط با برجام دارد؛ بخشــی نیز 
از رویکــردی برمی خیزد که مذاکره با قدرت های ســلطه گر 
و زورگــو را ذاتا نادرســت می پنــدارد. افزون بــر این، برخی 
نگرش ها هم به باورهای فکری و رســوبات ذهنی نسبت به 

تعامل با جهان بازمی گردد».

به زعم بخشایش اردســتانی، «جامعه   سالم، 
جامعــه ای یکدســت و هم نظــر نیســت، بلکه 
جامعه ای است که گروه های متکثر در آن حضور 
داشــته باشــند تا از رهگذر تبادل آرا، پدیده های 
اجتماعی عمق پیدا کنند و قابل  مدیریت شــوند. 
در همین چارچــوب، تیم مذاکره کننــده ای که با 
مأموریت مشخص وارد گفت وگو شده، رکن اصلی 
تصمیم گیری اســت و در کنار آن، طبیعی اســت 
که ســایر جریان ها نیز دیدگاه های خود را مطرح 
کنند. البته چنانچه این دیدگاه ها منطق و استدلال 
درستی داشته باشد، در روند مذاکرات مورد توجه 
قرار خواهد گرفت». علی رغم آنچه عنوان شــد، 
این بهارستان نشــین  نسبت به برخی اظهارنظرها 
خارج از دایره ادب انتقاد دارد و از نگاه این استاد 
دانشگاه، چنین ســخنانی، نه در شأن فضای نقد 
سیاسی است و نه کمکی به اصلاح امور می کند. 
اردســتانی ادامه می دهد:  «بایــد موضع رهبری 
معیار قرار گیــرد. همان گونه که امــام علی(ع) 
تأکید کرده اند، نباید از رهبر جلوتر رفت یا عقب تر 
ایستاد. وقتی مقام معظم رهبری مجوز مذاکره را 
صادر کرده اند، هرگونه هجمه یا توهین به فرایند 
مذاکره، نه تنها فاقد مشروعیت سیاسی و اخلاقی 
اســت، بلکه می تواند به انسجام ملی نیز آسیب 
بزند. نقد باید وجود داشته باشد، اما در چارچوبی 

که به اعتبار کشور لطمه نزند».
درخصــوص روند مذاکرات، فضــای تحلیلی 
ارائه شده از ســوی این نماینده مجلس دوازدهم  
گویای نوعی خوش بینی نســبت به آینده اســت. 
بــه اعتقــاد او، الگوی مذاکــرات حاضر از نــوع «برد-برد» 
تعریــف شــده و دو شــاخص اصلــی در آن وجــود دارد؛ 
نخســت، لغو تحریم ها که ایران خواســتار آن است  و دوم، 
کنترل فعالیت های هســته ای با هدف عدم ســاخت سلاح 
هسته ای که از ســوی طرف مقابل (آمریکا) دنبال می شود. 
در ارزیابی های عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس، «ایالات 
متحــده نیز تلاش دارد از مذاکرات بــه عنوان فرصتی برای 
نشــان دادن برتری سیاســی خود نســبت به دولت پیشین 
اســتفاده کند؛ به ویژه آنکه ترامپ بــه دنبال اثبات این نکته 
اســت که در گرفتــن امتیاز موفق تر از دولــت اوباما خواهد 

بود».
بخشایش اردســتانی در ادامه به موقعیــت اروپا در این 
معادله اشاره و تصریح می کند: «اگر ایران وارد روند مذاکره 
نمی شد، کشــورهای اروپایی بدون تردید ســازوکار ماشه را 
فعــال می کردند؛ زیــرا در قبال تعلــل در مذاکره، موضعی 
ســخت گیرانه تر از آمریکا دارنــد». این بهارستان نشــین به 
«شــرق» خبر داد: «پیش از ســفر به عمان، مذاکره کنندگان 
دیداری با اعضای کمیســیون امنیت ملی داشــتند و پس از 
بازگشــت نیز  نشســت مشــترکی با حضور مذاکره کنندگان 
برگزار شــد که در این جلســه، تخت روانچی گزارشی درباره 
روند گفت وگوها و محتوای مذاکرات ارائه کرد». آن طور که 
اردستانی از جلسه روز یکشنبه کمیسیون متبوعش (امنیت 
ملی) بــا معاون سیاســی وزارت خارجــه (تخت روانچی) 
می گویــد، «گویــا بنا بــر گزارش هــا، مذاکرات بــه صورت 
غیرمســتقیم انجام گرفته و یادداشتی دوصفحه ای از سوی 
ایران به طرف عمانی ارائه شده تا به طرف آمریکایی تحویل 
داده شود و پاسخ آمریکا نیز به همین ترتیب دریافت شده و 

همه چیز در مسیر عادی پیش رفته است».
این اســتاد دانشــگاه در تبیین فضای کلــی مذاکرات، بر 
«تمایل جدی دو طرف بــرای ادامه روند گفت وگوها» تأکید 
دارد و در توضیحات بیشــتر به «شــرق» گفت: «هرچند در  
دور اول (عمان)، بحث ها بیشــتر شکل ظاهری مذاکرات را 
در بــر می گرفت، اما در دور بعدی که در یکی از کشــورهای 
اروپایی برگزار می شــود، قرار است وارد جزئیات محتوایی و 
بحث تناظر امتیازات شــوند». از نگاه عضو کمیسیون امنیت 
ملی، «شــیوه مذاکرات، چه مســتقیم و چه غیرمستقیم در 
اصل ماجرا تفاوتی ندارد؛ مهم آن اســت که اصل گفت وگو 
حفظ شود، همان گونه که کشورهای بزرگ نیز با وجود تضاد 
منافــع، به مذاکره تن می دهند». در ادامه، به موضوع تبادل 
نامه هــا میان ایــران و ایالات متحده نیز پرداخته می شــود. 
ارزیابی ها نشــان می دهد که ایــن نامه نگاری ها در فضایی 

محترمانه صــورت گرفته، اما 
حاوی پیام هایی صریح و حتی 
تهدیدآمیز نیز بوده اســت. به 
بخشایش اردســتانی،  اعتقاد 
تلاش  بــا هوشــمندی  ایران 
کــرده پیام هایــی راهبــردی 
کانــال  ایــن  طریــق  از  را 
دیپلماتیــک منتقــل کند. در 
پایــان گپ و گفــت «شــرق»، 
پیــش رو  رویدادهــای  بــه 
اشــاره  شــد که به ادعای این 
نماینــده، ســفر قریب الوقوع 
رافائل  این هفته  چهارشــنبه 
گروســی، مدیــرکل آژانــس 
به  اتمی،  انــرژی  بین المللی 
تهــران از جملــه مهم تریــن 
نزدیک خواهد  آینده  تحولات 
بود و قرار اســت در این سفر، 
خود  ارزیابی  آخریــن  آژانس 
از سطح غنی ســازی و میزان 
بــه تعهدات  ایران  پایبنــدی 
فنــی را ارائــه کند تــا بر پایه 
آن، درخصوص ادامه مســیر 

مذاکرات تصمیم گیری شود.
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سود نمی برددولت از افزایش قیمت دلار مهاجرانی:
ســخنگوی دولت تــلاش برخی برای 
نســبت دادن نوســانات ارزی به دولت را 
در راســتای پوشــاندن تحلیل های غلط 
قبلی آنان دانســت و تأکید کرد: دولت از 
افزایش قیمت دلار سود نمی برد. فاطمه 
مهاجرانــی در حســاب کاربــری خود در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: «دولت از 
افزایش قیمت دلار سود نمی برد. بالارفتن 
قیمــت دلار، دریافتی دولت را بیشــتر یا 
کمتر نمی کند. ســود دولت در ثبات است 
که ســرمایه مادی و سرمایه اجتماعی آن 
را افزایــش می دهد. تــلاش برخی برای 
نسبت دادن نوسانات ارزی به دولت، بیشتر 
برای پوشــاندن تحلیل هــای غلط قبلی 

خودشان است، نه چیزی بیشتر».

استاولویت، ایجاد فرصت برابر وزیر کشور:
وزیر کشــور گفــت: وظیفه مــا ایجاد 
فرصت برابــر و حمایــت از همه احزاب 
قانونی اســت. ما باید زمینه رقابت سالم 
را فراهــم کنیم تــا مردم بتواننــد از میان 
نگاه های متفاوت، انتخاب کنند. نشســت 
دبیران کل احزاب و شخصیت های سیاسی 
بــا اســکندر مؤمنــی، وزیر کشــور، دیروز 
۲۵ فروردیــن ۱۴۰۴، برگزار شــد. هدف از 
برگزاری این نشست، استفاده از دیدگاه های 
متنوع احزاب و تشــکل های سیاســی به 
منظور حفظ و تقویت انســجام در کشور و 
بهره مندی از نظرات احزاب در حوزه های 
مرتبط بود. وزیر کشــور با ابــراز امیدواری 
دربــاره چشــم انداز بهتــر برای کشــور و 
مردم در ســال جدیــد  افزود: ان شــاءاالله 
ســال جدید، ســالی توأم با ســربلندی و 
ســلامتی برای ملت بزرگ ایران باشد. بنا 
داریم این نشســت ها تداوم داشته باشد و 
تا ان شاءاالله  یابد  گفت وشنودها اســتمرار 
آستانه تحمل ما بالاتر برود. مؤمنی با بیان 
اینکه وزارت کشور به روند پس از انتخابات 
نیز متعهد است، تصریح کرد: ما در وزارت 
کشور معتقدیم که انتخابات با تأیید نتیجه 
به اتمام نمی رســد. وقتــی رئیس جمهور 
شــعارهایی را مطرح می کنــد و مردم به 
آنها رأی می دهند، ما مکلفیم پس از پایان 
انتخابات نیز تا انتهای دوره به این شعارها 
وفــادار بمانیــم. وظیفه داریــم تا دولت 
بعدی، همان طــور که با رعایــت امانت، 
انتخابات را برگزار می کنیم، به شــعارهای 

محوری دولت مستقر نیز پایبند باشیم.

ایرانآزاد سازی پول های بلوکه شده از رفع تحریم های نفتی تا آقاپور علیشاهی مطرح کرد:
امــور  در  رئیس جمهــور  مشــاور 
کرد:  تأکیــد  اقتصــادی   همکاری هــای 
آزادســازی پول های بلوکه شــده ایران و 
رفع تحریم هــای نفتی دو محــور حائز 
اهمیــت بوده کــه در مذاکــرات ایران با 
آمریکا دنبال شده و می تواند زمینه رشد 
اقتصادی کشــور در بازه زمانــی کوتاه را 
فراهم کند. معصومه آقاپور علیشاهی در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به دستاوردهای 
مذاکره غیرمســتقیم بین ایــران و آمریکا  
بیــان کرد: یکی از موارد بســیار مهم که 
در مذاکرات در حال شــکل گیری اســت، 
بحــث گفت وگــو اســت. ما اکنــون به 
مرحله ای رسیده ایم که هر دو طرف وارد 
یک گفت وگوی همــراه با احترام و تدبیر 
شــده اند. این نکته خیلی مهم است. در 
فضای تنش گفت وگو نمی تواند شــکل 
بگیرد. این یکی از دســتاوردهای خیلی 
خوب اســت که جمهوری اسلامی ایران 
توانست به آن دست پیدا کند. او در ادامه 
اظهار کرد: از سوی دیگر ایران در شرایط 
فعلی با توجــه به تنش های بین المللی 
می تواند بیشــترین امتیاز را در مذاکرات 
با آمریکا به دســت بیــاورد. ایران دارای 
مزیت های نســبی است که این گفت وگو 
می تواند شــرایط خوبی را برای کشور به 
ارمغان بیــاورد. نماینــده ادوار مجلس 
شــورای اســلامی  تصریح کــرد: یکی از 
اهدافی که در مذاکــرات با آمریکا دنبال 
می شود، آزاد ســازی پول های بلوکه شده 
ایران اســت. این امر می تواند در شرایط 
فعلی در توســعه زیرساخت های کشور 
نقش ویــژه ای را ایفا کنــد. دومین مورد 
که دنبال می شود، رفع تحریم های نفتی 
اســت که می تواند شرایط بهتری را برای 
ایــران فراهم کند. ان شــاءاالله با مدیریت 
خــوب دولــت چهاردهم در ســایه این 
گشایش ها بتوانیم گام خوبی را در حوزه 
زیر ســاخت ها و تولیــد برداریم. می توان 
مراحل رشــد و توســعه را در یــک بازه 

کوتاه مدت به شکل صعودی طی کرد.

حجت الاسلام محسنی اژه ای:
همه متهمان در پرونده کرسنت 

محاکمه شده اند
شرق: حجت الاسلام محسنی اژه ای در جمع دانشجویان دانشگاه 
«بوعلی ســینا» همدان حاضر شــد که ســیزدهمین حضور او در 
دانشــگاه های سراســر کشــور و نشســت های دانشــجویی در دوره تصدی 
مسئولیت ریاست قوه قضائیه محسوب می شود. رئیس عدلیه در این نشست 
پاسخ گوی ســؤالات دانشجویان بود و از سرنوشــت پرونده کرسنت گفت و 

تبرئه طبری را تکذیب کرد.
بــه گزارش میــزان، رئیس قــوه قضائیه طی ســخنانی در این نشســت 
دانشــجویی  اظهار کرد: حقیقتا نحوه حرف زدن و انتقادکردن شــما جوانان 
دانشــجو، شیرین و دلچسب است و من منت شــما را دارم که نقد می کنید. 
رئیس دستگاه قضا گفت: شما دانشجویان در این جلسه بالغ بر ۷۰ موضوع 
را طرح کردید که من همه آنها را یادداشت کردم و نسبت به همه آنها توجه 
و اهتمام دارم. رئیس عدلیه با اشاره جنایات مستمر و وحشیانه رژیم غاصب 
صهیونیستی در غزه گفت: واژگان و تعابیر برای توصیف جنایات وحشیانه و 
ســبعانه صهیونیست ها در غزه ناکافی است. مدعیان حقوق  بشر در مجامع 
بین المللی با سکوت خود در قبال جنایات صهیونیست ها در غزه نشان دادند 

که ادعا های حقوق بشری شان تا چه میزان سست و بی پایه است.

اگر دنبال اثرگذاشتن حرف خود هستید با ادبیات مناسب حرف بزنید
قاضی القضات بیان کرد: نقد شما دانشجویان گران قدر باید علاوه بر اینکه 
از صراحت برخوردار باشــد، درســت و بجا و صواب نیز باشد؛ گاهی برخی 
مطالب که به اسم نقد مطرح می شوند متمایز از حقیقت و واقعیت هستند 
و برخی از نقد ها نیز شاید درست و صواب باشند، اما متوجه دستگاه قضائی 
نیست. فرد نقاد اگر می خواهد نقدش اثرگذار باشد باید به ادبیات خود توجه 
کند. باید توجه داشــت که هدف از نقدکردن تضعیف یکدیگر نیســت، بلکه 

هدف اصلاح امور است.

به شدت طرفدار برگزاری دادگاه های علنی هستم
حجت الاســلام محســنی اژه ای اظهار کرد: من از طرفــداران پروپاقرص 
برگــزاری دادگاه های علنی و انتشــار مفــاد دادگاه هــا در چارچوب موازین 
مندرج در قانون اساسی هستم. اعتقاد دارم که در رابطه با همه جرائم، چه 
مفاسد اقتصادی و چه جرائم امنیتی، تا آنجا که قانون اساسی استثنا نکرده، 
می توان دادگاه ها را علنی برگزار کرد و این امر بازدارندگی قابل توجهی دارد 
و بازدارندگی این امر، حتی از مجازات های شــدید نیز بیشتر است. اما در این 
زمینه باید توجه داشت که قانون موجود، اجازه انتشار بسیاری از دادگاه های 
علنی را هم نمی دهد؛ به هر ترتیب، من به عنوان رئیس قوه قضائیه تاکنون 
بــا کلیه درخواســت های واصله از ناحیه دادســتان کل برای انتشــار مفاد 

دادگاه ها موافقت کرده ام.

می گویید شهید رئیسی در پرونده کرسنت خوب عمل کرد؛ پس چرا در دوره ایشان 
پرونده به نتیجه نرسید؟

رئیس دستگاه قضا در واکنش به اظهارات یک دانشجو که در مورد نحوه 
رســیدگی به پرونده موسوم به کرسنت  ادعا هایی داشــت، گفت: در پرونده 
موســوم به کرسنت، آن افرادی که از دســتگاه های نظارتی به عنوان متهم 
به قوه قضائیه معرفی شــدند، محاکمه شدند. شــما هم به عنوان دانشجو 
دغدغه مند می گویید که شــهید رئیســی در دوره مســئولیت خــود در قوه 
قضائیه، عملکرد مطلوبی داشــت؛ از ســویی دیگر، در مورد پرونده کرسنت 
مطالبی را مطرح می کنید؛ خب ســؤال من از شــما آن است که مگر پرونده 
مزبور در دوره شهید رئیســی نیز در دستگاه قضائی مطرح نبود؟ چرا در آن 
دوره به نتیجه نرسید؟ در مورد پرونده موسوم به دبش نیز مطالب ناصوابی 
مطــرح کردید؛ بار دیگر تأکید می کنم که در پرونده مزبور، در قبال هر فرد به 

هر میزان که جرمش ثابت شد، مجازات قانونی اِعمال شد.

طبری تبرئه نشده است؛ چرا حرف بی دلیل می زنید؟
رئیس عدلیه بیان کرد: در این جلســه یکی از دانشــجویان محترم چنین 
گفت که «طبری» تبرئه شده است؛ این حرف درست نیست و فرد مزبور تبرئه 
نشده است. قاضی القضات گفت: یکی از دانشجویان محترم چنین گفت که 
برخی افراد خاص از پرونده موســوم به چای دبش  خارج شده اند؛ این حرف 
برای من مبهم اســت و من منظور این دانشجو را متوجه نشدم. هیچ فردی 
از رســیدگی پرونده خارج نشده است. در اینجا باید توجه داشت که برخی از 
پرونده های قضائی ازجمله پرونده موسوم به چای دبش، به سبب حجم بالا 
ممکن است متفرعاتی داشته باشند که این متفرعات در پرونده های جداگانه 
مورد بررسی و رسیدگی قرار می گیرند. برخی از این پرونده های حجیم اگر به 
صورت یک جا مورد رسیدگی قرار گیرند، با اطاله دادرسی مواجه می شویم و 

این امر به ضرر جامعه است.

تمرکز بر مبارزه ریشه ای با فساد
رئیس دســتگاه قضا تصریح کرد: اگرچه از مبارزه و مقابله با مصادیق فساد 
غافل نمی شــویم، اما تمرکز ما بر مبارزه ریشــه ای با مفاســد است. ما سازمان 
بازرسی کل کشور را به همراه چند دستگاه ذی ربط دیگر متمرکز بر منابع درآمد 
ارزی و ریالی کشور کرده ایم. ســازمان بازرسی ما در راستای مقابله ریشه ای با 
مفاســد، اقدامات آسیب شناسانه را در دســتور کار قرار داده است. این سازمان 
بیش از ۲۰۰ مورد از زمینه های فســاد را شناســایی و به دستگاه های مربوطه 
ازجمله دستگاه های دولتی ابلاغ کرده است. همچنین چند هزار گزارش، ناظر 
بر عدم اجرای درســت قانون و تخلف از قانون از ســوی ســازمان بازرسی به 
دســتگاه های مربوطه ارسال شده اســت. رئیس عدلیه بیان کرد: در دوره اخیر 
قوه قضائیه بیشترین گزارش های مربوط به فساد و تخلف و زمینه های بروز آنها 
را به دســتگاه های ذی صلاح ارسال کرده است؛ البته تأکید داریم این مقدار نیز 
کافی نیســت و باید اقدامات پردامنه تری برای ریشه کنی فساد در کشور صورت 
گیرد. قاضی القضات گفت: در حوزه تسهیلات بانکی ما قطعا نظارت های خود 
را اعمــال می کنیم و تأکید داریم که این تســهیلات باید در مصارف مشــخص 
خود هزینه شــوند؛ البته اینکه شما توقع دارید من به عنوان رئیس قوه قضائیه 
بتوانم تمام تســهیلات بانکی اعطایی را مورد بررســی قرار دهم، قطعا به این 
شــکل ناممکن اســت و موضوع باید در فرایند نظارتی خود رســیدگی شــود. 
محســنی اژه ای اظهار کرد: ما با فرد فاســد و هر نوع فسادی، بدون تبعیض و 
به صورت قاطعانه برخورد می کنیم و تأکید دارم چنانچه در فسادی، ردپایی از 
کارگزاری حکومتی باشد، برخورد ما شدیدتر خواهد بود. به هر میزان که مرتبه 
کارگزار دخیل در فساد بالاتر باشد، برخورد ما نیز شدیدتر خواهد بود. رئیس قوه 
قضائیــه گفت: در قوه قضائیه هیچ نوع نــگاه خاصی به هیچ پرونده ای وجود 
ندارد؛ ما بدون تبعیض به همه پرونده ها رســیدگی می کنیم؛ البته ممکن است 
در جایی تخلف و فسادی رخ داده باشد و دستگاه نظارتی پیگیری نکرده باشد 
یا پیگیری کرده باشد و به دستگاه قضائی گزارش نداده باشد؛ ما منکر این قبیل 
موارد نیســتیم، اما تأکید داریم چنانچه پرونده فســاد و جرمی به قوه قضائیه 

واصل شود، قطعا بدون تبعیض به این پرونده رسیدگی می کنیم.

«شرق» در گفت وگو با منصور حقیقت پور و احمد بخشایش اردستانی واکاوی می کند

مذاکره در راستای منافع ملی
خبر گزارش

سیـاستسیـاست

حقیقت پور:  منصــور 
مخالفانی  «همیشــه 
هســتند کــه در هــر 
مسیری ســنگ اندازی 
نهایت   در  اما  می کنند، 
اراده ملی و منافع کشور 
بــر این کارشــکنی ها 
غلبه می کند. مذاکرات 
اگر  حتــی  هســته ای 
چالش هــای زیــادی 
می تواند  باشد،  داشته 
در راستای حفظ منافع 
ملی و تقویت موقعیت 
ایران در سطح جهانی 
مؤثر باشد. اگر اراده ای 
جــدی در این مســیر 
باشد،  داشــته  وجود 
هم  موفقیت  امــکان 
وجــود دارد. ما باید از 
مذاکرات حمایت کنیم

احمد بخشایش اردستانی: 
مدیرکل  گروســی،  سفر 
آژانس بین المللی انرژی 
اتمــی، به تهــران یکی 
از مهم تریــن تحــولات 
قرار  که  اســت  پیش رو 
اســت آژانــس آخرین 
ســطح  از  خود  ارزیابی 
ارائه  را  ایران  غنی سازی 
کند. مذاکرات مسقط به 
از  و  غیرمستقیم  صورت 
انجام  عمانی ها  طریــق 
شده اســت. قبل از سفر 
به عمان، مذاکره کنندگان 
دیــداری بــا اعضــای 
ملی  امنیت  کمیســیون 
داشتند و پس از بازگشت 
نیز  تخت روانچی گزارشی 
ارائه  گفت وگوها  روند  از 

کرد


